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آرمان ملی: یارانــه انرژی واحدهــای صنعتی بزرگ که 
فقط افراد خاصی از آن بهره مند می شــوند حذف شــود، این 
سخنان معاون مالی و اقتصادی صندوق ضمانت سرمایه گذاری 
صنایع کوچک است که پیشــنهاد داده در راستای اصلاحات 
یارانه ای دولت، در حوزه انــرژی؛ یارانه حامل های انرژی برای 
شرکت های فولادی و پتروشــیمی حذف شود یا به عبارتی بر 
اســاس نرخ های جهانی محاسبه شــود. محمدصادق محمد 
یاری معتقد است؛ سودآوری شــرکت های فولادی و نمایشی 
که مدیران این شرکت ها به عنوان دستاوردهای خود معرفی 
می کنند در سایه انرژی های ارزان رقم خورده است و تنها مزیت 
آن ایجاد رانت برای عده ای خاص است. در واقع زمزمه حذف 
یارانه انرژی شرکت های فولادی از سال گذشته آغاز شد و در 
آن زمان دولت با تکیه بر ناترازی حاکم بر انرژی کشور نسبت به 
افزایش نرخ گاز و تعرفه برق شرکت ها اقدام کرد که با انتقادات 
زیادی از سوی فولادسازان همراه شد، به طوری که فولادی ها 
که در خلال چندین سال با بهره گیری از حمایت هایی همچون 
انرژی یارانه ای به همراه مواد اولیه و نیروی کار ارزان به عنوان 
سوگلی های صنعت شــناخته شــده بودند از کاهش تولید و 
صادرات خبر دادند که می توانســت بخش قابل ملاحظه ای از 
درآمدهای صادراتی دولت و البته بازار داخل را تحت تاثیر قرار 
دهد. البته به رغم تمامی این انتقادات و هشــدارها اما حاشیه 
ســود بالای فولاد باعث شــد تا تولید و صادرات محصولات 
فولادی چندان دستخوش تغییر نشود. اگرچه که دولت بازهم 
برای جبران کسری بودجه خود با ابلاغ مصوبه تعرفه صادرات 
محصولات فولادی دایره فعالیت فولادسازان را تنگ تر کرد اما 
اعتراضات این گروه این بار به کاهش عمده تعرفه های صادراتی 
منجر شــد تا بار دیگر صنعت فولاد آرامش را تجربه کند حال 
همان گونه که رئیس جمهور نیز اخیــرا وعده داده که تصمیم 
گیری های سختی در پیش اســت و زمزمه هایی که در زمینه 
اصلاحات یارانه ای در حوزه انرژی شنیده می شود بازهم تمامی 
نگاه ها متوجه افزایش قیمت حامل های انــرژی برای صنایع 
فولای شده تا بار دیگر دایره رقابت پذیری فولادسازان را در بازار 
جهانی تنگ تر کند موضوعی که به اعتقاد کارشناسان تحقق این 
رویکرد همچون تیر خلاصی به صنعت فولاد کشور خواهد بود 
تا علاوه بر توقف اهداف 1404 برای رسیدن به ظرفیت تولید 
55 میلیون تنی فولاد و صادرات 35 میلیون تنی آن بازار داخلی 
را نیز با رشــد  قیمت ها مواجه کند. حال باید منتظر شد و دید 
آیا دولت سیاست حمایتی خود در قبال سوگلی های صنعت را 
تغییر خواهد داد یا اقتصاد کشور به طور واقعی طعم پویایی و 
رقابت کیفی را خواهد چشید و فولادسازان باید بدون هرگونه 

رانتی  با تکیه بر تولید کیفی به رقابت در بازار جهانی بپردازند؟
 فروش فولاد 15 درصد زیر قیمت بازار 

در رابطه بــا زمزمه هایی که در زمینه حــذف یارانه انرژی 
شرکت های فولادی شــنیده می شــود تبعات این تصمیم بر 
روند تولید و صادرات فولاد ســید رضا شهرستانی، کارشناس 
صنعت فولاد به »آرمان ملی« می گوید: بر اساس برنامه توسعه 
ششم دستیابی به ظرفیت 55 میلیون تنی فولاد در افق 1404 
هدفگذاری شــده که بر اســاس آن 20 میلیون تن تقاضای 
داخلی و 35 میلیون تن برای صادرات تعیین شــده است که 
با توجه به بهره گیری فولاد سازان از سنگ آهن و انرژی ارزان 
تولید از مزیــت اقتصادی برخوردار بــوده و انگیزه کافی برای 

سرمایه گذاری و تحقق این اهداف را فراهم می کرد. وی در ادامه 
افزود: در سال های اخیر سنگ آهن با افزایش قیمت و منطبق 
با قیمت های جهانی عرضه می شــود و از ســوی دیگر قیمت 
حامل های انرژی نیز از سال گذشــته با افزایش 40 درصدی 
گاز و تا 5 برابری تعرفه برق همراه شد که در سال گذشته نیز 
آمار تولید را با کاهش همراه کرد. این کارشناس صنعت فولاد 
گفت: بنابراین آنچه مســلم اســت نه تنها برنامه های توسعه 
فولادی دولت در صورت این تغییرات بــا اما و اگرهای زیادی 
مواجه خواهد بود، بلکه تولید بر اساس ظرفیت کنونی نیز میسر 
نخواهد شد و در نهایت شاهد زیان بخش های مختلف زنجیره 
فولاد خواهیم بود. شهرستانی در پاسخ به اینکه آمار ارائه شده 
دررابطه با میزان تولید و صادرات متناقض است، گفت: تناقضی 
وجود ندارد بلکه در سال 99 تولید فولاد کل کشور بالغ بر 30 
میلیون تن بوده که در سال گذشــته با 3 میلیون تن کاهش 
به 27 میلیون تن رسیده اســت اما در زمینه صادرات در سال 
گذشــته با توجه به افزایش تقاضا که در نتیجه کاهش رکود 
اقتصادی پس از کرونا صورت گرفته و همچنین رشــد نرخ ارز 
با افزایش صادرات مواجه بوده ایم. این کارشناس اقتصادی در 
خصوص دلایل تغییرات تولید و صادرات گفت: در سال گذشته 
سیاست پولی و مالی دولت به ســمت انتشار اوراق پیش رفت 
که زمینه کاهش ساخت و ساز و تولید در صنایع پایین دستی و 
در نتیجه افت مصرف داخلی را به همراه داشت و از سوی دیگر 
انتظار احیای برجام عامل دیگری بود که ســرمایه گذاری در 
این حوزه را تحت الشعاع قرار داد. اگرچه به رغم کاهش تولید 
سرمایه گذاری های صورت گرفته باعث شد تا با افزایش ظرفیت 
مواجه بوده ایم. شهرستانی در خصوص مصوبه تعرفه صادرات 
محصولات فولادی و عقب نشینی دولت و حذف تعرفه ها گفت: 
تعرفه صادرات حذف نشده و تنها در برخی از محصولات کاهش 
پیدا کرده است به گونه ای که تعرفه صادرات شمش فولادی از 
17 درصد به 2 درصد رسیده است. وی با عنوان اینکه به دلیل 
اعمال تحریم های یکجانبه ترامپ محصولات فولادی ایران تا 
15 درصد زیر قیمت بازار جهانی عرضه می شــود، گفت: باید 
توجه داشت که قیمت تمام شــده تولید به همراه هزینه های 
حمل قیمت واقعی محصول را در بازار تعیین می کند بنابراین 

در صورتی که نرخ حامل های انرژی و تعرفه های صادراتی این 
امکان را ندهد که محصولات با قیمت های کنونی و زیر قیمت 
جهانی عرضه شود عملا شاهد حذف ایران از بازار جهانی فولاد 

خواهیم بود. 
 رانت به شرکت های بزرگ

در حالی که کارشناســان هرگونه افزایش نرخ حامل های 
انرژی را باعث از دست رفتن بازارهای صادراتی عنوان می کنند، 
اما برخی از کارشناســان معتقدند پرداخــت یارانه انرژی به 
شرکت های بزرگ تنها رانتی  اســت که به برخی از افراد تعلق 
می گیرد و باید قیمت ها بر اساس نرخ های جهانی تعیین شود. 
در این رابطه محمد صادق محمدیاری معاون مالی و اقتصادی 
صندوق ضمانت ســرمایه گذاری صنایع کوچک با بیان اینکه 
عموما انحراف یارانه های غیرمســتقیم زیاد است و در دنیا هم 
به سمت یارانه های مستقیم حرکت کرده اند که جامعه هدف 
مشــخص دارد، می گوید: دولت باید بعد از حــذف ارز دولتی، 
به مرور و بعــد از ایجاد ثبات در جامعــه، در بلند مدت و میان 
مدت به ســمت اصلاح یارانه انرژی صنایــع بزرگ مثل فولاد 
و پتروشــیمی حرکت کند. به گفته وی در حال حاضر بخش 
اعظمی از انرژی در اختیار این صنایع بزرگ اســت که از قبل 
همین یارانه انرژی خودشان را سودده نشان می دهند و مدیران 
و اعضای هیات مدیره آنها با سودی که در صورت های مالی شان 
نمایش داده می شود، هر ســال پاداش هایی دریافت می کنند. 
این در حالی است که بخش اعظمی از این سود ناشی از انرژی 
تقریبا رایگان است که دولت در اختیار آنها قرار می دهد. وی با 
بیان اینکه در این روش هم بخش کوچکی از جامعه از یک رانت 
بزرگ برخوردارند، تصریح کرد: شــرکت های صنعتی بزرگ با 
دریافت انرژی تقریبا رایــگان، کالای خود را به راحتی صادر و 
در داخل هم به قیمت آزاد در بورس عرضه می کنند. اما مردم 
که انرژی متعلق به آنهاست متضرر می شوند. قطع یارانه انرژی 
شــرکت های صنعتی بزرگ و واقعی سازی قیمت انرژی برای 
آنها، آورده مهمی برای دولت و مردم خواهد داشت. در چنین 
شرایطی می توان برآورد کرد که آیا واقعا این شرکت های بزرگ 
سودده هســتند یا به خاطر دریافت انرژی رایگان خودشان را 

سودده نشان می دادند. 

 نوسانات قیمتی 
دستاورد ارز ترجیحی در سال گذشته

آرمان ملی: در شــرایطی که دولت ظرف ماه های گذشته 
تلاش کرده تا با تخصیص مناسب ارز به واردات کالاهای اساسی 
زمینه را برای فراوانی و جلوگیری از نوسانات شدید قیمتی در 
بازار فراهم آورد؛ اما بخشی از بازارها با نوساناتی مواجه بود که 
در سال 1400 این نوسانات دامنه ای 1. 1 درصدی تا 131. ۸ 
درصدی را بنا به آمار رسمی وزارت صنعت، معدن و تجارت رقم 
زد. بر اساس این گزارش، تنظیم بازار کالاهای اساسی همواره 
یکی از سیاســت های مدنظر دولت برای تامین نیازهای سبد 
روزانه خانوارها بوده و اگرچه در این میان بخشــی از نوسانات 
قیمتی بازار این کالاها را تحت تاثیر قرار داده اســت، اما به هر 
حال اصل فراوانی به عنوان یکــی از ارکان تنظیم بازار کالاها، 
همواره از سوی دولت رعایت شده و کمبود کالا به جز در موارد 
خاص در بازار مشاهده نشده است. در واقع، روند برنامه ریزی 
کالاهای اساسی ظرف ســال های تحریم که کشور با نوسانات 
نرخ ارز دست و پنجه نرم کرده است، به گونه ای بوده که همواره 
کالاها در کشور به شکل قابل قبولی تامین شده و کمتر کالایی 
با کمبود یا نبود کالا در مقطع طولانی مدت مواجه شده است. 
در این میان روند قیمتی اما به دلیل اعمال برخی سیاست ها از 
سوی دولتها در سنوات گذشته با نوسانات شدید مواجه بوده؛ 
به خصوص اینکه از سال 97 دولت تصمیم گرفت که به تمامی 
کالاهای اساسی ارز 4200 تومانی بپردازد و به مرور، اولویت این 
پرداخت را بر روی واردات کالاهای اساسی قرار داد. به همین 
دلیل، اختصاص ارز ارزان قیمت بــه واردات برخی از کالاها و 
اختلاف قیمت فاحشی که در این حوزه با نرخ ارز آزاد در بازار 
رقم خورد، مسیر بخشی از کالاهای مورد نیاز مردم را منحرف 
کرده و زمینه را برای قاچاق معکوس آن به کشورهای همسایه 
آن هم به دلیل اختــلاف نرخ ارز و قیمت هــای جذاب در آن 
بازارها فراهم کرده است. حال گزارشات جدید قیمتی منتشر 
شده از ســوی وزارت صنعت، معدن و تجارت که مروری کلی 
بر آن چیزی اســت که در حوزه قیمت و بازار کالاهای اساسی 
در سال 1400 گذشته است، نشان می دهد که دامنه نوسانات 
یکساله برخی از کالاها همچون برنج تایلندی 1. 1 درصد و برنج 
داخلی هاشمی درجه یک 131. ۸ درصد بوده است. بر اساس 
گزارش این وزارتخانه، برنج پاکستانی باسماتی درجه یک در 
اسفند سال 1400 نسبت به اسفند سال 1399 یعنی بازه زمانی 
یکساله 25. 3 درصد، برنج طارم اعلا 130. 1 درصد، برنج داخلی 
هاشمی درجه یک 131. ۸ درصد، شکر سفید بسته بندی ۶0. 
2 درصد، گوشت گوساله 35. 1 درصد، گوشت گوسفندی 20. 
1 درصد و گوشت مرغ تازه 27. 1 درصد در یکساله تعیین شده 
برای آمارگیری، گران شــده اند. ۶42 تومان و در اسفند سال 
1400 معادل 145 هزار و 433 تومان به ثبت رســیده است. 
حالا باید دید در شرایطی که تخصیص ارز ترجیحی نتوانست 
در رســیدن به هدف اصلی خود یعنی کنتــرل قیمتها موفق 
باشد، با حذف کامل ارز 4200 تومانی چه شرایطی برای قیمت 
کالاهای اساسی رقم خواهد خورد؛ اما بر اساس آنچه که وزیر 
جهاد کشاورزی و وزیر صمت اعلام کرده، هیچ نگرانی از بابت 
کمبودهای کالایی وجود ندارد و شــرایط برای تامین به موقع 

کالاهای اساسی کاملا مهیا است. 

نیـــم نگـــاه 

بنگــــاه ها
بررسی ممنوعیت واردات گوشی های 

آیفون نشان می دهد؛ 
 تقويت بازار سیاه 
گوشي هاي آيفون

آرمان ملی: پس از مدت ها کشــمکش و 
گمانه زنی پیرامون واردات گوشــی های تلفن 
همراه برند اپل آن هــم به دلیل آنکه در ردیف 
کالاهای لوکس قرار دارد از روز گذشــته عملا 
ثبت ســفارش این کالا متوقف شــد. در واقع 
این ممنوعیت در حالی رقــم خورده که فارغ 
از لوکس شــمردن این گوشی تلفن همراه که 
اساســا اطلاق نام لوکس در حالی که برخی از 
برندهای موجود که امــکان واردات دارند نیز 
دارای محصولاتــی با قیمت مشــابه برند اپل 
هســتند و پرچمدار تولیدات آنها محســوب 
می شود، چندان قابل توجیه نیست اما فعالان 
بازار معتقدند وقتــی وارداتی صورت می گیرد 
بر اســاس نیاز و تقاضای بازار بوده که نشــان 
دهنده مصرف این تلفن همراه در داخل کشور 
است. بنابراین آنچه مسلم است این ممنوعیت 
بیش از آنکه بتواند صرفه جویی ارزی به همراه 
داشته باشد مجوزی برای شــکل گیری بازار 
ســیاه به همراه واردات غیرقانونــی و افزایش 
قیمت بی منطق این برنــد تلفن همراه خواهد 
بود مگر آنکه دولــت و نمایندگانی که بر لزوم 
ممنوعیت واردات تاکید داشته اند قصد دارند 
با عدم واردات اپل بــه تولید و بازار بزرگ ترین 
شرکت تلفن همراه آمریکا و جهان ضربه بزنند؟ 
بر اساس این گزارش، گذشــته واردکنندگان 
در ســامانه جامع تجارت با ایــن پیام مواجه 
می شدند که ثبت سفارش برند اپل تا روز شنبه 
31 اردیبهشت محدود شده اســت. اما از روز 
گذشته این پیام تغییر کرده و در سامانه اعلام 
شده که با توجه به قرارگیری تلفن همراه با برند 
اپل در گروه کالایی 27 امکان ثبت سفارش آن 
وجود ندارد. گروه 27، گروه کالاهای لوکس و 
غیرضروری است که امکان تأمین ارز برای آنها 
وجود ندارد. البته هنوز ابلاغیه رسمی از سوی 
ســازمان های متولی از جمله وزارت صمت در 
این رابطه منتشــر نشــده و این وزارتخانه در 
هفته گذشــته هم پاسخ روشــنی به پیگیری 
ایسنا درباره ممنوعیت ورود موبایل های لوکس 
نداده است. گفتنی است ممنوعیت موبایل های 
لوکس و مشخصا آیفون تاکنون چندین بار، به 
ویژه در مجلس شــورای اسلامی مطرح شده، 
تا جایی که حتی اعضای کمیسیون اصل 90 
مجلس اوایل اردیبهشت وعده دادند که تا نیمه 

اول سال 1401 واردات آیفون ممنوع شود. 

بازار سرمایه 
با رشد 2 هزار واحدی شاخص؛ 

بورس از اصلاح خارج شد
آرمان ملی: روز گذشــته بازار سرمایه پس 
از چند روز اصلاح نسبتا شــدید مجدد به روند 
صعودی بازگشــت به طوری که شاخص کل با 
رشد بیش از 2 هزار واحدی در کانال یک میلیون 
و 5۸2 هزار واحدی قرار گرفت، در واقع رشد روز 
گذشته بازار اگرچه چندان پر قدرت نبود اما به 
اعتقاد کارشناسان بازار به تبعیت از شرایط حاکم 
بر اقتصاد و مذاکرات برجامی روال طبیعی خود 
را طی می کند و در محــدود یک میلیون و ۶00 
هزار واحدی به نوسان ادامه خواهد داد. بر اساس 
این گزارش روز گذشته در بازار سرمایه، بیش از 
هفت میلیارد و ۸49 میلیون ســهم، حق تقدم و 
اوراق بهادار به ارزش 4۶ هــزار و 9۸0 میلیارد 
ریال و در 512 هزار و 93۶ نوبت معامله شــد و 
شاخص کل بازار با 2 هزار و 45۶  واحد افزایش، 
در ارتفاع یک  میلیــون و 5۸2 هزار واحدی قرار 
گرفت، همچنین شــاخص هم وزن با یک هزار و 
333 واحد افزایش بــه 441 هزار و 510 واحد و 
شاخص قیمت با ۸53 واحد رشد به 272  هزار و 
7۶2 واحد رسید. بر این اساس در معاملات دیروز 
نمادهای، کشــتیرانی جمهوری اسلامی ایران 
)حکشــتی( با 4۸0 واحد، پتروشیمی پردیس 
)شــپدیس( با 41۸ واحد، پتروشــیمی پارس 
)پارس( با 3۶5 واحد، پتروشیمی نوری )نوری( با 
322 واحد و پالایش نفت اصفهان )شپنا( با 235 
واحد و شرکت سرمایه گذاری غدری )وغدیر( با 
17۸ واحد و پتروشیمی شازند )شاراک( با 1۶1 
واحد بیشــترین اثر گذاری مثبت را بر شاخص 
داشــتند و در مقابل نمادهای، پلی پروپیلن جم 
)جم پیلن( با 15۸ واحد، مخابرات ایران )اخابر( 
با 14۸ واحد، ذوب آهن اصفهان )ذوب( با 104 
واحد، شرکت سرمایه گذاری ســایپا )وساپا( با 
۸3 واح و سایپا )خســاپا( با 77 واحد بیش ترین 
مقاومت منفی را از خود نشــان دادند. از سوی 
دیگر در بازار فرابورس نیز روز گذشته وضعیتی 
متفاوت حاکم بود، به طوری کــه در این بازار 2 
میلیارد و 751 میلیون برگه ســهم و اوراق مالی 
به ارزش 24 هزار و ۶ میلیــارد ریال در بیش از 
315 هزار و 345 نوبت داد و ستد شد و شاخص 
فرابورس با بیش از 27 واحد افزایش به کانال 21 
هزار و 5۶5 واحد رسید. گفتنی است در معاملات 
دیروز نمادهای، داروسازی دانا )ددانا(، اعتباری 
ملل )وملــل(، حمل و نقل گهر ترابر ســیرجان 
)حگهر(، برق و انرژی پیوند گستر پارس )بپیوند(، 
توسعه مولد نیروگاهی جهرم )بجهرم( و مدیریت 
سرمایه گذاری کوثر به همن )وکبهمن( اثر گذاری 
مثبت داشتند و همچنین نمادهای، صنعتی مینو 
)غصینو(، بیمه تجارت نو )بنو(، دامدئاری تلیسه 
نمونه )تلیســه(، مجتمع جهان فولاد سیرجان 
)فجهان(، کلر پارس )کلر(، صنایع پتروشــیمی 
تخت جمشید )شــجم( و پتروشیمی تندگویان 

)شگویا( تاثیر منفی بر شاخص داشتند. 

خودروارزسکه و طلابــازار
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قیمت در بازار آزاد )به تومان( بازار

در پی ادعای میرسلیم مبنی بر نبود انحصار در بازار 
خودرو مطرح شد؛ 

 مخالفت با واردات خودرو؛ 
به نام صنعت به کام منافع شرکتی!

آرمان ملی: اینکه افرادی می پندارند چاره حل مشــکلات 
صنعت خودرو، واردات است، اشتباه می کنند، این سخنان سید 
مصطفی آقامیرسلیم است که معتقد است صنعت خودرو کشور 
انحصاری نیست و مشکلات این صنعت را مدیریتی دانسته که 
نیاز به اصــلاح دارد. در واقع مخالفت ایــن نماینده مجلس که 
عضویت در مجمع تشخیص مصلحت نظام را نیز دارد با واردات 
خودرو مربوط به حال نبوده و از چند ســال قبل که نمایندگان 
برای حذف انحصار و ایجاد ثبات در بازار از طریق رقابت پذیری 
بودند میرسلیم ساز ناکوک خود را با واردات خودرو کوک کرد. در 
آن زمان میرسلیم 5 دلیل عمده برای مخالفت خود عنوان کرده 
بود و تاکید داشت که واردات 70 هزار دستگاهی نه تنها تاثیری 
در بازار نخواهد داشــت بلکه این میزان واردات بیشــتر صرف 
خودروهای لوکسی خواهد شد که مورد تقاضای دهک های بالای 
جامعه اســت البته مخالفت های این عضو کمیسیون اصل 90 
مجلس پس از پایان یافتن زمان مصوبه سران قوا و تاکید دولت 
برای از سرگیری واردات آن هم بدون محدودیت که قرار است 
نیاز تمامی دهک ها را پوشــش دهد رنگ و بوی دیگری به خود 
گرفته و میرسلیم معتقد است از واردات خودرو نمی توان انتظار 
معجزه داشت موضوعی که عضویت وی در ترکیب هیات مدیره 5 
شرکت تولید و طراحی خودرویی که یکی از آن آنها طراحی موتور 
در ایران خودرو است می تواند تمامی زوایای مخالفت میرسلیم 
با واردات خودرو و حذف انحصار از این بازار را به نمایش گذارد. 
سیدمصطفی آقامیرسلیم درباره عملکرد خودروسازان، می گوید: 
با وجود اینکه ظرفیت تولید خودروســازان یک میلیون و 400 
هزار دستگاه اســت اما تولید کنونی این شــرکت ها 900 هزار 
دستگاه است؛ این رویه باید اصلاح شود تا نیازهای مردم تامین 
شود. نماینده مردم تهران، شمیرانات، ری، اسلامشهر و پردیس 
در مجلس شــورای اســلامی افزود: برای تحقق این مهم باید 
سلســله اقدامات اقتصادی و مدیریتی شکل گیرد؛ هزینه های 
مالی خودروسازان حدود 20 تا 30 درصد است اگر این هزینه ها، 
حذف شود قیمت خودرو کاهش می یابد. وی با اشاره به مشکلات 
مدیریتی خودروسازان، اضافه کرد: با وجود اینکه خودروسازان 
دولتی نیستند اما دولت مدیران این شرکت ها را منصوب می کند 
دولت باید 5 درصد ســهام خود در ایران خودرو و 17 درصد در 
سایپا را رها کند و اجازه اجرای قانون تجارت را صادر کند تا بتوان 
از مدیران این مجموعه ها سوال و بازخواست کرد. میرسلیم تصریح 
کرد: برای رفع مشــکلات و نواقص کیفــی خودروهای تولیدی 
باید در حوزه تحقیق و توسعه ســرمایه گذاری شود که برای این 
موضوع نیز باید پشــتیبانی صورت گیرد، چراکه با وضع کنونی، 
خودروســازان نمی توانند برای تحقیق و توسعه سرمایه گذاری 
کنند. وی با بیان اینکه باید از صنعت خودروســازی پشتیبانی 
شود زیرا سقوط این صنعت خســارت هایی در حوزه اشتغال و 
تولید ایجاد می کند، ادامه داد: مردم از کیفیت خودروهای داخلی 

ناراضی هستند و حق با مردم است. 

ذره بیـــن 

آرمان ملی: بازار مســکن روزهای پر تنشی را پشت سر 
می گذارند و اکثر فعالان این حوزه از احتمال جهش ناگهانی 
در بازار معاملات مسکن خبر می دهند که در نتیجه جراحی 
اقتصادی دولــت و حذف ارز ترجیحی از کالاهای اساســی 
رقم خواهد خورد، در این راســتا بررســی معاملات مسکن 
نشان می دهد اکثر واحدهای پیشنهاد شده از سوی افرادی 
است که در سودای بهینه کردن سرمایه خوداقدام به فروش 
کرده اند و در این بین کاهش قدرت خرید متقاضیان واقعی 
مسکن و انتظارات انفجار تورمی که در این بازار شکل گرفته 
بازار اجاره بها را بیش از پیش آن هم در فصل نقل و انتقالات 
تحت الشعاع قرار داده اســت، به گونه ای که تنها در یک ماه 
گذشــته نرخ اجاره بها با وجود مجوز رشــد 25 درصدی از 
ســوی وزارت راه و شهرســازی در برخی از مناطق تا بیش 
از 50 درصد رشد را تجربه کرده اســت موضوعی که باعث 
شده تا بسیاری از متقاضیان اجاره به مناطق حاشیه ای نقل 
مکان کنند که این افزایش تقاضا خود باعث رشد قیمتی در 
این مناطق شده اســت. در این رابطه کارشناسان معتقدند 
حتی در صورتی که وام ودیعه مســکن 100 میلیون تومان 
هم برسد بازهم امکان اجاره در مناطق تهران وجود ندارد، به 
گفته فعالان بازار تسهیلات حمایتی تنها سهمی کمتر از 30 
درصدی نرخ های کنونی را پوشش می دهد و این تسهیلات 
تنها زمینه سودجویی برخی از افراد را فراهم آورده است، به 
گونه ای که برخی از مشاوران املاک با استفاده از نقاط ضعف 
قانون نســبت به ایجاد کدهای رهگیری صــوری و دریافت 
تسهیلات ودیعه مســکن اقدام می کنند. سعید لطفی عضو 
اتحادیه مشاوران املاک درباره برنامه وزارت راه و شهرسازی 
می گوید: این برنامه و پیشنهاد وزارت راه  و شهرسازی شدنی 
نیست، چراکه اولا مشــاوران املاک زیر مجموعه وزارت راه  
و شهرسازی نیستند. مشــاوران املاک زیر مجموعه وزارت 

صمت هستند و سیاست گذار فعالیت های مشاوران املاک 
محسوب می شــود. وی ادامه داد: وزارت راه و شهرسازی به 
دنبال آزمون و خطا اســت در حالی که سامانه کد رهگیری 
امروز فعال اســت و می تواند همین اهدافی که وزارت راه و 
شهرسازی دنبال می کند را محقق ســازد اما این سامانه در 
حال حاضر ضعف هایی دارد که دولت در تکمیل این سامانه 
و برطرف ســازی ایرادها باید به مشاوران املاک کمک کند. 
عضو اتحادیه مشــاوران املاک افزود: در حال حاضر از سر 
ناچاری برای صدور کد رهگیری به جای کد ثبتی که چیزی 
شبیه که کدملی است، کدپستی دریافت می شود، در حالی 
که این امکان وجود دارد افراد با تغییر کدپستی چندین کد 
رهگیری اخذ کنند و اساسا باید مبنای کار کد ثبتی باشد در 
اختیار مشاوران املاک قرار نمی گیرد. لطفی گفت: از سوی 
دیگر وزارت اقتصاد بدون کد رهگیری پاســخ اســتعلامات 
معاملات را می دهد و اساسا با سازو کار فعلی برای معاملات به 
کد رهگیری نیازی نیست، چراکه دفترخانه نامه ای به وزارت 
اقتصاد ارسال می کنند و استعلامات از همین طریق انجام و 
بدون کد رهگیری استعلامات داده می شود که اقدام اشتباهی 
است .وی با بیان اینکه اگر ارگان های دولتی در تکمیل سامانه 
کد رهگیــری همراهی کنند دیگر نیازی بــه کارت فعالیت 

نیست، ادامه داد: کد رهگیری دقیقا می  تواند اهداف در نظر 
گرفته از جمله رصد معاملات را در بازار محقق کنند و دولت 
باید به سمتی حرکت کند که تمام مشاوران املاک ملزم به 
صدور یا اخذ کد رهگیری برای تمام معاملات شــوند. عضو 
اتحادیه مشــاوران املاک تاکید کرد: کد رهگیری می تواند 
نشانگر سابقه موجران هم شود و اگر افزایش قیمت نامعقول 
در اجاره داشته باشد مانند سوءسابقه برای موجر ثبت شود 

در این شرایط دولت می تواند بازار اجاره را هم کنترل کند.
 افزایش غیرمنطقی قیمت اجاره

لطفی با اشــاره به افزایش غیرمنطقی اجاره بها در تهران 
اظهار داشت: امروز شاهد جابه جایی و نزول منطقه سکونت 
خانوار هســتیم، به طوری که خانواری که در شمال تهران 
سکونت داشتند به مرکز شــهر و خانواری که در مرکز شهر 
مســتاجر بودند به جنوب تهران و خانوار ســاکن در جنوب 
تهران به حاشیه و حومه تهران منتقل شده اند و دقیقا افزایش 
قیمت اجاره در شهر تهران به طور مستقیم بر روی نرخ کرایه 
واحدهای حاشیه تهران هم اثر گذار است و حاشیه نشین ها هم 
با معضل افزایش اجاره مواجه اند. وی ادامه داد: بخش عمده از 
درآمد خانوار صرف هزینه های مسکن می شود، به طوری که 
خانوار با مبلغ رهن امســال، سه ســال پیش می توانستند 
صاحب خانه شوند. این در حالی اســت که درآمد خانوار در 
حد افزایش هزینه ها بالا نرفته  است. عضو اتحادیه مشاوران 
املاک با بیان اینکه افزایش تقاضا در حاشــیه تهران باعث 
افزایش اجاره بهای حاشیه نشین ها شده، گفت: در این شرایط 
دولت پیشنهاد وام 100 میلیون تومانی برای ودیعه را مطرح 
کرده و نه تنها که این مبلغ امروز کفاف پول رهن را نمی دهد، 
بلکه اساسا مستاجران دسترسی به این وام را ندارند و در سال 
گذشته کمتر از 10 درصد مســتاجران موفق به دریافت وام 

ودیعه شدند.

بررسی  تنش های بازار معاملات مسکن نشان می دهد؛ 

تبديل حاشيه نشيني به متن معاملات مسکن؛ از نوع صوري

»آرمان ملی« تبعات حذف یارانه انرژی شرکت های فولادی را بررسی می کند؛ 

کورهرقابتسوگلیهایصنعتخاموشمیشود؟


